
 
 

﴾ س ﴿   (3   harfi sakin, ﴿ س ﴾  dan önceki harf de sakin, daha önceki harfin harekesi esre            

        olursa  ince okunur.                                                                ﴿يِر، ثَص شِ، رو شِعح   ﴾  

﴾ س ﴿   (4   harfi sakin,  ﴿ س ﴾   dan önceki harf ise, Lin harfinden  ﴿ ي ﴾   olursa ince okunur. 

﴾                                                                                                       يِشِ، عَ يِشِخَ ﴿                  
III-    ﴿ س ﴾    Harfi’nin Hem Kalın, Hem de İnce Okunabildiği Yerler: 

﴾ س ﴿  (1    harfi sakin olur,  ﴿ س ﴾  dan sonra da İsti’la harflerinden birisi esreli olarak  

         bulunursa,  ﴿ س ﴾  hem kalın, hem ince okunabilir. ُّ فٔ﴿           ﴾                               شِقٍوُ

﴾ س ﴿  (2   harfi sakin, ﴿ س ﴾  dan önceki İsti’la harflerinden birisi de sakin, daha önceki  

          harfin harekesi de esre olursa hem kalın, hem de  ince okunabilir. 

َٓ اٌْم ﴿                             ﴾                                                              صِشِ،  اُدِخٍُُىا ِ  طْشِعَيِ

ْْ اَعِشِ . أرَا يَغِشِ    (3   فَبَعِشِ. اَ   kelimelerinde durulduğunda,  ﴿ س ﴾  hem kalın hem de ince okunabilir. 

  LAFZATULLAH'IN  OKUNUŞU 

  .Lafzatullah, kendi başına okunduğunda kalın okunur (1    ﴾ُ للهاَ ﴿  

  2) Lafzatullah’tan önceki harfin harekesi üstün veya ötre olursa, Lafzatullah kalın okunur. 

        ﴿  ّْ                                                   ﴾        ُ الِله ، سَعُىي اللهَ  َ ثبَِ
  3) Lafzatullah’tan önceki harfin harekesi esre olursa, Lafzatullah ince okunur.  

                                                                 ﴾ الِله ِ ،  ٌٔىَجِٗ  الِله ِ ثِغُِ  ﴿

 ZAMİR’İN OKUNUŞU 

I- Zamir’in Uzatıldığı Yerler:  

 1) Zamirden önceki harfin harekesi üstün, esre veya ötre olursa, bu harekeler şeddeli de  

     olsa Zamir uzatılarak okunur.  

﴿  ُٗ ٗٔ ، ىٌَهُ   ٌَ ُٗ ، ًثِهِ    ثِ ُِ ُِهُ    خٔزَب ُٗ ىخٔزَب ُٗ ىأٖٔهُ     ، أٖٔ ٗٔ ، ىسَثٗهُ    ، سَثٗ     ﴾ ًؤٍُّهِ    ؤٍُّ
II-  Zamir’in Uzatılmadığı Yerler: 

  .Zamirden önceki harfin harekesi sükun (cezm) olursa, Zamir uzatılmaz (1      ﴾ُٗ ِِٕٔ , ٗٔيِعٍََ﴿       

        2) Zamirden önce Harf-i Med’den birisi bulunursa yine uzatılmaz. 

 ﴾ُٖىٗٔ ، لَزٍَُيُٖ ، فٔباَسِعٍََْٕ ﴿     
  3) Zamirden sonra sakin (cezimli yada şeddeli) bir harf gelirse Zamir uzatılmaz. 

ُٗ ا  ﴿    ُٗ اٍُّْهُ  ،  ٌٌَْ  ﴾ُ  للهفَيُعَزّٔ ثُ
  4) Kelimenin sonundaki “he” zamir değil de kelimenin asıl harflerinden birisi ise bu “he” uzatılmaz.  

       ﴿ ٔٗ ِٕزَ ُِ يَ ٌَ  ،  ُٗ ُٗ  ،  فَىَاؤ       ﴾ َٔفْمَ
                                                                    Hazırlayan: Yusuf Doğan 

 

 

 Tecvid Öğrenmenin Gayesi: Allah kelamı olan Kur’an-ı Kerim’i hatasız, güzel bir ş ekilde okumaktır.  

       Tecvid Öğrenmenin Hükmü: Kur'an okurken harfler, harekeler ve uzatmalarda hata yapmayacak  

                                                                kadar tecvid öğrenmek,  her müslüman kadın ve erkeğe farz-ı ayndır. 
 

                             A) UZATMA İLE İLGİLİ TECVİD KURALLARI 
 

  Harf-i Medd: "Uzatma harfi" demektir. Üç tanedir: 

 .Harf-i Medd olur  ﴿ ا ﴾ ,Elif harekesiz olur, bir önceki harf üstünlü olursa :  ﴿  ا ﴾   (1

بَهيِحىُٔ   ﴾        .Harf-i Medd olur ﴿ و ﴾ ,Vav harekesiz olur, bir önceki harf  ötreli olursa :  ﴿ و ﴾  (2  ﴿        

 .Harf-i Medd olur ﴿ ى ﴾ ,Ye harekesiz olur, bir önceki harf esreli olursa : ﴿ ى ﴾  (3

  Sebeb-i Medd:  "Bir eliften fazla uzatmaya sebeb olan med" demektir. İki tanedir: 

1)   Hemze: “Harekeli elif”e denir:     ﴾رَ ا وُٕٖب  أ ءَ ﴿ 

2)   Sükun:  Cezimli (  ْـ ) yada  şeddeli ( ّـ )  harf”e denir:   ﴿  َاٌٍْعَجِاةِّ س َُ ُِمٔي ﴾  ٍَىحٔصًِٖٕ     
        

       Sükun da ikiye ayrılır: 

  A)  Sükun-i  Lazım (Sabit Sükun):  Durulduğunda da geçildiğinde de var olan sükuna denir.                               

  B)  Sükun-i  Arız (Geçici Sükun):  Durulduğunda olan, geçildiğinde kaybolan sükuna denir. 
 

  MEDD-İ TABİİ: Harf-i Med’den birisi olur, Sebeb-i Med’den hiçbir şey  olmazsa Medd-i Tabii olur. 

         Bir elif miktarı uzatmak vacibtir. 

ُِ يَمُؤَُٓ جبَيوَاٌَّزٔ  ﴿    ٔ٘ ِٓ ثَعِذٔ ِٔ ﴾  ْٔبيَم ثبْٔلٔا بَٔىَٓ عَجَمُئَِٕب اٌَّزٔ اوَلٔاخِىَ بَْ سَثٖٕبَ اغْفٔشِ ٌََٕىٌُىا   
  

  MEDD-İ MUTTASIL: Harf-i Med’den birisi olur, sonra Sebeb-i Med’den hemze olur, ikisi de bir  

                                         kelimede bulunursa Medd-i Muttasıl olur.  

         Dört elif miktarı uzatmak vacibtir.   ﴿  ِٓ ْْ رَجُءَ بجَ َِ ُِ ، وَجِاَ ىثِبٌْهُذي ، اَ َِئٔزٕءَ ًثِهِ ﴾  يَىِ  

  MEDD-İ MUNFASIL: Harf-i Med’den birisi olur, sonra Sebeb-i Med’den hemze olur, ikisi ayrı ayrı                  

                                             kelimelerde bulunursa Medd-i Munfasıl  olur.
                

         
Dört elif miktarı uzatmak caizdir.                            

 ﴿  َِ ﴾  عِشَياَ يَِٕٖب ، اٌََّزٔ اا ىِٔضِيَ ، لَبٌُاُ بوَ  

  MEDD-İ LAZIM: Harf-i Med’den birisi olur, sonra Sebeb-i Med’den Sükun-i Lazım olursa  

                                 Medd-i Lazım olur. 

         Dört elif miktarı uzatmak vacibtir.                            ﴿ َاٌْ اً ، ِّٔىبجٗلَبيَ اَرُح ، َٓ ﴾  ظ، يلم ئ  

  MEDD-İ ARIZ: Harf-i Med’den birisi olur, sonra Sebeb-i Med’den Sükun-i Arız olursa Medd-i Arız olur. 

ُِ فٔيهَب خَبٌٔذ   ﴿                                      َِ اٌذْٓ  َْوُُ٘ َِبٌٔهٔ يَىِ ٘ٓ ، ِِِٓي ،  ﴾ ْ بَةُأٖٔهَ أَِذَ اٌْىَ                       

Harf-i Lin: ﴿ و ي ﴾  harfleri sakin, bunlardan önceki harfin harekesi üstün olursa  ﴿ و ي ﴾   
                      harfleri Harf-i Lin olurlar. 

  MEDD-İ LİN: Harf-i Linden sonra, Sebeb-i Med’den Sükun olursa Medd-i Lin olur.                               

﴾  فِِيِ، وَاٌصٖ ْ َْىِوَلَا َٔ  ﴿                                                                                                       

            



  

              B) OKUMA (TELAFFUZ) İLE İLGİLİ TECVİD KURALLARI 
       Tenvin ve Sakin Nun  

   Tenvin: “ Nunlamak” demektir. İki üstün, iki esre ve iki   ِ ötreye denir                     

   Sakin Nun:  “Cezimli Nun”a denir.   ﴾  ُِٓٗ ، ٌَِٕعَ  ﴿ 

ْ و ي ف ق ن ع غ ص ط ػ ص ض ط ظ س د ر ح خ د س ج ة ا   ﴿           ﴾ ي ٘ َ 
    

     İHFA: “Gizlemek” demektir. Tenvin veya Sakin Nun’dan sonra, İhfa harfleri olan  şu 

                                                                                        .onbeş  harften birisi gelirse İhfa olur ﴾ د س ج د ر ص ط ػ ص ض ط ظ ف ق ن ﴿      

                                                  ﴿ َّ ِٔلَ ٌ هِذَ  ،  عَلَاَشَ ِٓفَ ﴾ زُولُىافَ ٍ ًضِفَ ِٓىِلًا  ،    

      İZHAR:  “Açmak” demektir. Tenvin veya Sakin Nun’dan sonra, İzhar harfleri olan  şu  

﴾ ٘ا ح خ ع غ  ﴿                   altı harften birisi gelirse İzhar olur. 

ِِٕٔعٔيَ ﴿                                         ًُّ شَيِءخَ ِٓكُ ،  ُٗأ ٌ بٌٔهَ٘ ٍ يِشٍ ، وُ ﴾ لاَّ وَجِهَ  

      İKLAB: “Dönüştürmek” demektir. Tenvin veya Sakin Nun’dan sonra, İklab harfi olan  ﴿ ة ﴾   

        harfi gelirse  İklab olur.                  ﴿  ِِٔٓ َُّثِ ٌ عِذٔ  ،  أٌَيُجَِِّٔ     عِذٔ ث ﴾ َّبجَِِّّب      أٌَي  

     İDGAM MAA'L-GUNNE (Gunneli İdgam): Tenvin veya Sakin Nun’dan sonra, İdgam  

       Maal-Gunne harfleri olan  şu  ﴿   َْ ي و ﴾  dö  ِ rt harften birisi gelirse İdgam Maa'l-Gunne olur. 

      İdgam: İki harfi, şeddeli bir harf halinde okumaktır. 

       Gunne: Genizden gelen gizli sese denir. 

﴿  َِ ًْ يَ ِٓوَ َّ َِ    عِ ًْ يٖوَ َّ ٗٔ     عُىءَ يُ اً عُىء  ، عِ ٗٔيٗجِضَ ثِ        ﴾ جِضَ ثِ

    Şu dört kelime İdgam Maa'l-Gunne değil, İzhar olur:        ﴿   ٌْ ٌْ ، لِٕٔىَا ٌْ ، صِٕٔىَا                                                                                                    ﴾اٌَذِٗٔيَب ، ثُِٕيَب
   

    İDGAM BILA GUNNE (Gunnesiz İdgam): Tenvin veya Sakin Nun’dan sonra, İdgam  

       Bila Gunne harfleri olan  şu  ﴿ س ي ﴾  iki harften birisi gelirse İdgam  Bila Gunne olur.   

ٍُسَ ٍ ةٓسَ ِِٓٔ﴿   ٍُسٖ ةِّشِٖٔ    حٔي َّ حٔي ٌََّ ِٓ، فَ ًَُِّّ يَجِذِ    فَ ُّ  ّٖب ٌَ ٌ  ُِ يَجِذِ ،وُ ﴾ ّٖبٌَّ وُ      
 

   SAKİN MİM:   Sakin Mim'in üç hali vardır: 

1) Sakin Mim, ﴿ َ ﴾  e uğrarsa, İdgam Misleyn Maa'l-Gunne olur,    ﴿ ِؤِصَذَحٌّٗعٍََيِه    ؤِصَذَحٌُِ ُِعٍََيِه ﴾     

 2) Sakin Mim,  ﴿ ة ﴾   ye uğrarsa, Dudak İhfa'sı olur,      ﴿ِِٔيه                      ﴾ حٔجَبسَحٕ ُِ ثِرَشِ

 3) Sakin Mim,   ﴿ َ ﴾   ve  ﴿ ة ﴾   den baş ka bir harfe uğrarsa, İzhar olur.     ﴿ ُِٓوَ ُِيُٕىُدٔ ٌَُِى ًَ دٔي ٌٔ ﴾  
 

 

 
İDGAM MİSLEYN:  Şeddeli harfler ile; birincisi sakin, ikincisi harekeli aynı iki harf peşpeşe   

                                        geldiğinde  İdgam Misleyn olur. 

                                                                                     ﴾  َ٘تَ رَّأ    َ٘تَ رْ رَ،  أ كُٗٗ اٌْحَٖٔ اَ﴿ 

   İDGAM MUTECANİSEYN: Mahracleri bir sıfatları ayrı olan harfler; birincisi sakin, ikincisi  

                                                       harekeli olarak peşpeşe geldiğinde İdgam Mutecaniseyn olur. 

Bu harfler üç guruptur:    a- ﴿   د طد  ﴾      b- ﴿  س ر ظ  ﴾      c-  ﴿  َ ة  ﴾                     

       a-  ﴿ َُِزٗعَجَ    ُِذِ رُعَج ﴾    b-  ﴿ ُّٔىا    أظَ رْا ُّىاظٍََّ ٍَ ﴾    c-  ﴿ َعََٕب ّٖأسِوَ    عََٕبَِ تِأسِو﴾                                             

İDGAM MUTEKARİBEYN:  Mahracleri ve sıfatları birbirine yakın olan harfler; birincisi sakin, 

                                                          ikincisi harekeli olarak peşpeşe geldiğinde İdgam Mutekaribeyn olur. 

Bu harfler iki guruptur:     a-  ﴿  س ي ﴾                                          b-     ﴿ ق ن ﴾                           

                          a-  ﴾ ﴿  ُةِّشٖةِّ      لُسَ ًْل                 b-   ﴿  ٍَُِٔخ ُِ ُِ َٔخٍُِ     ُِ مْىُاٌََ ﴾ُِ ىُّاٌََ                                                                                

   KALKALE:   Kalkale harfleri olan  şu  ﴿  ة ج د ط ق ﴾  beş  harf sakin olarak geldiklerinde 

                             Kalkale olur.                                                         ﴿ ٔئٍَلْا ُِ ُِ يُىٌَ ذِشَاْ  ،  ٌَ ﴾  ذِوٌََ              

   HUKMU’R-RA  /  ﴿ س ﴾    HARFİ’NİN HÜKMÜ:  ﴿ س ﴾  Harfi’nin üç hali vardır: 

I-     ﴿ س ﴾    Harfi’nin Kalın Okunduğu Yerler:  

﴾  س ﴿  (1   harfinin harekesi üstün veya ötre ise kalın okunur.        ﴿ َشٖساًُِحَ,  سْ يِذَ ، َٔب اسََ ا  ﴾   

﴾ س ﴿  (2   harfi sakin, ﴿ س ﴾  dan önceki harfin harekesi üstün veya ötre olursa kalın okunur.               

﴾ شِوَأِح ، شِأُِظ ، لَبّٔبشِف ، وَحَشِوَاٌّْ ﴿                                                                               

﴾ س  ﴿  (3    harfi ve  ﴿ س ﴾  harfinden önceki harf sakin, daha önceki harfin harekesi üstün 

       veya ötre olursa kalın okunur. 

                                                        ﴾ شِ، ٌَفًٔ خغ سِ، اٌَْفُجٓب شِ، وَاٌْعص سِ، اٌَْمُجى شِوَاٌْفج ﴿

﴾ س ﴿  (4  harfi sakin, ﴿ س ﴾  dan önceki harfin harekesi arızi esre olursa kalın okunur.                           
َّٓ اِسِ ا ﴿ ُِ سِ ا رَضًَ ، أْ سِجِعًٔ ،  ٌٔ                                                                     ﴾ رَجِزُ

﴾ س ﴿  (5   harfi sakin,  ﴿ س ﴾  dan önceki harfin harekesi esre olur, ﴿ س ﴾  dan sonra İsti’la harfleri 

       olan şu  ﴿ ق غ خ ص ض ط ظ ﴾   yedi harften birisi gelirse kalın okunur. 

                                                               ﴾                   خٕ شِلَبطٍ ، فشِطَبدٔ ، فًٔ لشِصٌََجِبٌّْ  ﴿
II-   ﴿ س ﴾    Harfi’nin İnce Okunduğu Yerler: 

﴾ س ﴿  (1   harfinin harekesi esre olduğu zaman ince okunur.            ﴿ ِيُسِصَذ ْْ ﴾ شٍدِنَ ثِخَيِشِي ، وَأ  

﴾ س ﴿  (2   harfi sakin, ﴿ س ﴾  dan önceki harfin harekesi esre olursa ince okunur.                                                      

ُٗ شُِٖ ، فًٔ ِ شِوَاعِزَغِف ﴿ ِِٕٔ ﴾                                                                                             يَخٕ     

    

      

  

  

      

    

    


